



Signaturforklaring/ Legend / Zeichenerklärung

Hotel/Kro Hotel/inn Hotel/ Gaststätte	Teltplads Tent site Zeltplatz	Attraktioner Attractions Attraktionen	Svømmehal/friluftsbad Swimming bath Hallenbad/Freibad	Nr. markeringer No. Selections Nr. Auswahl
B&B B&B B&B	Dagligvare Grocery Mittelgeschäft	Museum/Udstilling Museum/Exhibition Museum/Ausstellung	Udsigtspunkt Viewpoint Aussichtspunkt	Vandrerute Hiking route Wander
Campingplads Campingplatz	Kirke, vand og toilet Church, water and wc Kirche, Wasser und wc	Busstoppsted Bus stop Bushaltestelle	Natur Natur Natur	Cyklerute Cycle route Radweg
Vandrehjem Youth hostel Jugendherberg	Restaurant Restaurant Restaurant	Tog & Busstation Train- & Busstation Zug & Busstation	Information Information Information	
Herberg Pilgrims hostel Pilgerherberge	Café/Cafeteria Coffee Shop / Cafeteria Café / Cafeteria	Cykelsmed Cycle repair shop Fahradwerkstatt	Hulvej Hollow path Hohlweg	
Shelter Attraction Schutz	Seværdighed Attraction Sehenswürdigkeit	Badestrand Beach Badestrand	UNESCO UNESCO UNESCO	

Når du planlægger din tur på hærvej.dk kan du finde oplysninger om overnatningsmuligheder, spisesteder og etapebeskrivelser langs Hærvejen. Download også Hærvejens app med detaljerede kort samt oplysninger om overnatningsmuligheder, indkøb mv. langs ruterne. Tjek udinaturen.dk for naturlejligheder.

Guiden er støttet af EU og Ministeriet for By, Bolig og Landdistrikter, Region Syd Danmark, Region Midtjylland, kommunerne i de to regioner og udarbejdet i samarbejde med turistbureauer og kommuner i Region Nordjylland.

Testrup til Viborg



Testrup til Viborg



Dobbeltjæstestuen ved Ettrup. [23](#) Helt særligt for egnen er jæstestuer med flere gravkammer. Jæstestuerne er opført i bondestenalderen for omkring 5.200 år siden som fællesgrave, og før har afsløret op mod 100 begravelser i et enkelt gravkammer. Ved Ettrup fører en lang gang ind til hvert af gravkammerne. Prøv at kravle indenfor - det er en helt særlig oplevelse.

Mindrup Kirkeruin og hedenske høje. [23](#) Mindrup Kirkeby blev sammen med kirken nedlagt omkring 1600 på grund af sandflugten hærgen. En svag forhøjning og en enkelt kvadersten er, hvad der i dag er tilbage af selve kirken. Kirkegården er indrammet af lave jordvolde, og på kirkegården ligger bronzælderhøjene Tinghøj og Galgehøj som markante pejlemærker. En mindesten markerer, at stedet var rammen om Rinds Herreds ting frem til 1688.

Skinders Bro - overgangssted siden oldtiden. [30](#) Rester af en vikingetidsbrog og dybe hulvejsspor i skrænterne fortæller om færdsel over et langt tidsrum. På bakkerne øst for broen ligger bronzælderhøjene Tinghøj og Galgehøj som markante pejlemærker. En mindesten markerer, at stedet var rammen om Rinds Herreds ting frem til 1688.



Kartoffeltrolden gemmer sig om dagen. [31](#) En af vores mest sjældne frøer lever her i søen. Det er løgfroen, der kun er fremme om natten og tilbringer dagen under jorden. Navnet Kartoffeltrolden kommer af, at den ofte ligger gravet ned ved siden af kartoflerne. Løgfroen kendes på sine lodrette pupiller og dens kæmpe haletudser.



Vorde Bavnehøj eller Galgehøj. [32](#) Vorde Kirke er synlig på lang afstand, og fra toppen af bavnehøjen er der vid udsigt over Hjarbæk Fjord. Herfra har bavnen (bålet) kunne sende signal langt omkring, og tilsvarende har galgen fra Vorde Birketing talt sit eget barske sprog. Det sidste Vorde Birketing blev afholdt på bakken i 1680.



Viborgs gamle havneby - Hjarbæk. [33](#) I dag er lille hyggelig havneby med rod tilbage i vikingetiden, hvor Knud den Hellige samlede sin flåde af vikingeskibe. Vikingeskibene er nu afløst af Limfjordssjægtter. Hjarbæk var gennem århundreder knudepunkt for varetransporten til og fra Viborgeggen - frem til jernbanetransporten tog over.



Viborg - Jyllands hovedby og magtcentrum i middelalderen. Vor Frue af Viborg [179A](#) har med sine to tårne stået som vartegn for hærvejsfærd på lang afstand. Domkirken er grundlagt af bisp Eskild i 1130 og er gravkirke for Erik Klipping. Den nuværende kirkebygning er fra en næsten fuldstændig genopbygning i årene 1863-1876. Mellem Sønderø og Nørresø rejser Erik Menveds mægtige voldsted Borgvold [79B](#) sig - opført i 1314 for at knække jydernes stivind. Stemningen fra det ældste Viborg kan særligt opleves i den brolagte Sct. Mogens Gade [79B](#) med flere middelalderlige huse.

Klosterkirker. Sortebrødre Kirke er den sidste rest af sortebrødrekløstret [80A](#) og er landets første lutheranske kirke. I dag er det den eneste tilbageværende middelalderkirke i byen. Gråbrødre Klosterkirke [80B](#) var Danmarkshistoriens reformationskirke, hvor Hans Tausen prædikede den lutheranske lære. Kirken er revet ned, men bogehække markerer kirkens omrids i anlægget "Tausens Minde". Klosterbygningerne er i dag indrettet til ældrelejligheder.

Ettrup Twin Passage Graves. [23](#) An unusual trait of this region; passage graves with more than one chamber. They were built in the Neolithic period approximately 5,200 years ago. At Ettrup, a long passage leads to each of the burial chambers.

Mindrup Kirkeruin (Mindrup Church Ruin) and pagan mounds. [23](#) Mindrup Kirkeby was closed around the year 1600 due to the ravage of the sand drifts, as was the church. A slight elevation and a single ashlar is all that's left of the church itself today. Shallow embankments circle the cemetery where you will find two Bronze Age mounds. Sunken roads lead the way up to the site of the church; from where you will have an impressive view over Simsted Ådal (Simsted River Valley).

Skinders Bro (Skinders Bridge) – a place to cross since ancient times. [30](#) Remnants of a bridge from the Viking Age and deep sunken tracks in the slopes tell of traffic over a long stretch of time. On the hills east of the bridge lie the Bronze Age mounds Tinghøj and Galgehøj – they are notable points of orientation. A monument marks the fact that this was the site of Rinds Herreds Ting (Rinds Herred's Thing) up until 1688.

The Potato Troll hides in the daytime. [31](#) One of Denmark's rarest frogs lives in wetlands in this area. The frog is known as the common spadefoot toad ("Løgfroen" in Danish) and only comes out at night – preferring to spend its days under ground. It is also called The Potato Troll because it often buries itself in the soil next to the potatoes. The toad can be recognised by its vertical pupils and gigantic tadpoles.

Gallows, beacons and churches. [32](#) Vorde Kirke (Vorde Church) is visible from far away. You will experience an expansive view over Hjarbæk Fjord from the top of the beacon hill. It was possible for the beacon (the bonfire) to send its signals far and wide from here. Correspondingly, the sight of the gallows at Vorde Birketing (the old district court) served as an ominous reminder to keep within the law. The last Vorde Birketing was held on the hill in 1680.

Viborg's old seaport – Hjarbæk. [33](#) Nowadays it is a small cosy seaport, but it dates back to the Viking Age. Here, Knud den Hellige (Canute the Holy) assembled his fleet of Viking ships. These days, the Viking ships have been replaced by 'Limfjordssjægtter' (a keel boat unique to the Limfjord). Over many centuries, Hjarbæk was the nerve centre for the transportation of goods to and from the Viborg region – until railway transportation took over.

Viborg – main town and power centre of Jutland in the Middle Ages. Through centuries Vor Frue af Viborg (Our Lady of Viborg) [179A](#) and its two towers has been the landmark of the wayfarers of the wayfarers of The Ancient Road. The current church building dates from between the years 1863-1876. You will find the castle mound of Borgvold [79B](#) between Sønderø and Nørresø. The town centre includes the paved Sct. Mogens Gade [79B](#) and several medieval houses.

Monasteries and "Hærvestjæppe" (The Ancient Road Tapestry). Sortebrødre Kirke (Blackfriars Church) is the last remnant of Sortebrødrekløstret (Blackfriars Monastery) [80A](#) and the first Lutheran church in the country. Gråbrødre Klosterkirke (Viborg Cathedral) [80B](#) was the Reformation church in the history of Denmark.



Testrup til Viborg



Doppelganggrab bei Ettrup. [23](#) Ganz besonders für die Region sind die Ganggräber mit mehreren Grabkammern, die in der Jungsteinzeit vor ca. 5.200 Jahren errichtet wurden. Bei Ettrup führt ein langer Gang in jede der Grabkammern.

Mindrup Kirchenruine und heidnische Hügelgräber. [23](#) Mindrup Kirkeby wurde zusammen mit seiner Kirche um das Jahr 1600 aufgrund der heftigen Verwehungen verlassen. Eine leichte Erhöhung und ein einzelner Quaderstein zeugen heute noch von der Kirche. Der Friedhof ist von flachen Erdwällen eingerahmt und auf dem Friedhof liegen zwei Gräber aus der Bronzezeit. Hohlwege führen hinauf zur Kirchenruine, von wo aus man eine schöne Aussicht auf Simsted Ådal (Simsted Flussstal) hat.

Skinders Bro (Skinders Brücke) – Übergangsort seit dem Altertum. [30](#) Die Reste einer Brücke aus der Wikingerzeit und tiefe Hohlwege in den Steilhängen zeugen davon, dass sich hier über einen langen Zeitraum hinweg ein wichtiger Verkehrsübergang befand. Auf den Hügeln östlich der Brücke liegen die Bronzezeitihügel Tinghøj und Galgehøj als markantes Wahrzeichen. Ein Denkmal zeigt, dass der Ort bis 1688 als Rahmen für die Thingversammlungen von Rinds Herred (Rinds Harde) diente.

Der Kartoffeltroll versteckt sich am Tag. [31](#) Einer der seltensten Frösche Dänemarks lebt in den Feuchtgebieten der Region. Es ist die Knoblauchkröte, die nur nachts aus ihrem Versteck kommt und den Tag unter der Erde verbringt. Ihr Übername Kartoffeltroll (Kartoffeltroll) kommt daher, dass die Kröte sich gerne neben Kartoffeln in die Erde gräbt. Die Knoblauchkröte ist für ihre senkrechten Pupillen und ihre großen Kaulquappen bekannt.

Vorde Bavnehøj (Vorde Feuerzeichenhügel) oder Galgehøj (Galgenhügel). [32](#) Vorde Kirke (Vorde Kirche) ist von weit her erkennbar und von der Spitze des Kreidfeuer-Hügels hat man Weitsicht über Hjarbæk Fjord. Von hier aus konnte das Kreidfeuer Signale weit ins Umland senden und der Galgen aus Vorde Birketing hat seine ganz eigene harsche Sprache gesprochen. Die letzte Thingversammlung in Vorde Birketing wurde auf dem Hügel im Jahr 1680 abgehalten.

Viborgs alte Hafenstadt – Hjarbæk. [33](#) Heute ist Hjarbæk eine kleine gemütliche Hafenstadt mit Wurzeln, die bis in die Wikingerzeit zurückreichen, in der Knut der Heilige seine Flotte von Wikingerschiffen sammelte. Die Wikingerschiffe sind jetzt durch Limfjords-Jachten ersetzt worden. Hjarbæk war über Jahrhunderte hinweg ein Knotenpunkt für den Warentransport von und nach Viborg und Umgebung – bis der Eisenbahntransport dies übernahm.

Viborg – Jütlands Hauptstad und Machtzentrum im Mittelalter. Vor Frue Kirke (Die Frauenkirche) von Viborg [179A](#) war mit ihren zwei Türmen schon von weit her ein Wahrzeichen für Reisende auf dem Ochsenweg. Das heutige Kirchengebäude stammt aus den Jahren 1863-1876. Zwischen Sønderø und Nørresø erhebt sich die gewaltige Burganlage Borgvold [79B](#). In der Stadtmitte gibt es die kopfsteingepflasterten Sct. Mogens Gader (Sct. Mogens Straßen) [79B](#) und mehrere Häuser aus dem Mittelalter.

Klosterkirchen und Ochsenwegteppich. Sortebrødre Kirke (Sortebrødre Kirche) ist der letzte Rest des Sortebrødre Klosters [80A](#) und die erste lutherische Kirche des Landes. Gråbrødre Klosterkirke (Gråbrødre Klosterkirche) [80B](#) war die erste Reformationskirche in der Geschichte Dänemarks.

Personferge Passenger ferry Personenfähre	Nummer for europavejstrute European Route Nr. Nr. der Europavejstrasse	Rigsgrense International boundary Grenzlinie
Flyveplads Airport Flugplatz	Nummer for primær vejstrute Primary Route Nr. Nr. der primærlige Færveksstrasse	Skov Wood
Højspændingsledning, 120 kV og derover High Voltage line, 120 kV and more Hochspannungslinie, 120 kV und mehr	Nummer for sekundær vejstrute Secondary Route Nr. Nr. der sekundærlige Færveksstrasse	Frugtplantage, park Orchard, park Obstbaumplantage, Park
Hegn Dike	Jernbane, enkeltsporet Railway, single track Eisenbahn, einseitig	Hede Heath
Højvej Dike	Jernbane, flersporet Railway, multiple track Eisenbahn, mehrseitig	Sand og kilt Sand and silt Sand und Schluff
Bilferge Car ferry Vogelfærre	Station eller trinbræt Station or halt Bahnhof oder Haltepunkt	Tørt ved lavvande Tide flat Trocken bei Ebbe
Sæsonfart Seasonal Saisonerfahrt	Bilferge Car ferry Vogelfærre	Eng Meadow Wiese
Personferge Passenger ferry Personenfähre	Sæsonfart Seasonal Saisonerfahrt	Bog Moor Moos
	Personferge Passenger ferry Personenfähre	Bog Moor Moos